

IFC Invests \$150 Million in Projects, Paves the Way for Local Currency Financing to Boost Private Sector Growth in Egypt and Across Africa

Cairo, Egypt, May 14, 2024 – IFC announced \$150 million in commitments to four investment and advisory projects that will support economic development in Egypt and other parts of Africa in key sectors including healthcare, trade, and finance. The four projects, which aim to support small businesses and mid-cap companies, include:

- **An advisory program with Egypt's Universal Healthcare Insurance Authority** (UHIA) to develop a contractual framework between the government, healthcare services providers, and local insurance industry stakeholders to expand universal healthcare coverage for Egyptians, enhance healthcare quality, and scale private sector investments into Egypt.
- **A local currency swap agreement with Banque Misr** to expand IFC's ability to lend to Egyptian companies that earn revenues primarily in Egyptian pounds and have limited access to foreign currency. Local currency financing is a key priority for IFC, allowing the organization to increase its investment program in Egypt and finance projects in critical sectors of the economy.
- **An investment of \$100 million in Banque du Caire**, including a \$50 million loan to increase access to finance for privately-owned micro, small and medium-sized enterprises (MSMEs), half of which is earmarked for women-owned businesses, and a \$50 million trade finance facility to support Egyptian imports and exports as an issuing partner under the IFC Global Trade Finance Program.
- **An equity investment of up to \$30 million, along with a \$20 million co-investment envelope into SPE PEF III**, a private equity fund managed by SPE Capital, a private equity fund manager, to support mid-cap companies in Egypt, North Africa, and sub-Saharan Africa. At least a quarter of the fund's invested capital is earmarked for women-owned or led businesses. The fund will help spur job creation, increase market productivity, and support entrepreneurs across the region.

The four projects were signed as part of the visit to Egypt by IFC's Vice President for Africa, Sérgio Pimenta, and along the sidelines of IFC Day in Egypt – a forum dedicated to economic development opportunities and challenges in Egypt, and the role of IFC and the private sector to help the country achieve its development, poverty reduction, and job creation goals.

"IFC Day and our investments in Egypt's key sectors demonstrates our ongoing commitment to supporting the country's development goals," said Sérgio Pimenta, IFC's Vice President for Africa. "For nearly 50 years, IFC has worked alongside Egypt to boost private sector development – especially through macroeconomic challenges and regional uncertainties – and we plan to do more. The private sector is key to helping Egypt reach its full economic potential, creating jobs, and raising people's living standards."

"Our close partnership with the International Finance Corporation (IFC) has succeeded in providing soft financing and investments worth about \$9 billion to the private sector, in addition to \$34 million for advisory services in various sectors," said Dr. Rania Al-Mashat, Egypt's Minister of International Cooperation and Governor of Egypt at the World Bank Group. "Over the years, Egypt has become one of the largest countries of operations for the IFC. Despite the

economic challenges regionally and internationally, from 2020 to 2023, about \$2.5 billion was invested in the Egyptian private sector, and we look forward to more investments during the coming period at a rate of \$1 billion annually under the umbrella of the 2023 - 2027 country partnership framework with the World Bank Group." The Minister of International Cooperation added that the event demonstrates the Government of Egypt's commitment to supporting and assisting the private sector in leading development efforts, and in building on what was achieved through two new agreements with the Bank of Cairo and the Universal Health Insurance Authority (UHIA).

"Our partnership with IFC reaffirms our shared vision to achieve Egypt's development goals in the health sector," said Dr. Mohamed Maait, Egypt's Minister of Finance. "Through strong partnerships with the private sector, we can improve access to quality healthcare services for all Egyptian citizens."

"It's clear that IFC understands the important and pivotal role of Egypt's financial sector, with its diverse investment and advisory program that have more than doubled in the past year," said Mr. Hassan Abdalla, Governor of the Central Bank of Egypt. "The variety of financial instruments deployed - from debt to equity, local currency swaps and beyond - have made a tangible impact in the resilience of the sector."

Since beginning its operations in Egypt in 1975, IFC has invested and mobilized approximately \$9 billion in investment projects in the country. IFC's private sector support in Egypt focuses on the fintech, climate finance, manufacturing, infrastructure, renewable energy, healthcare, gender, and other sectors.

Last year, IFC was appointed as the strategic advisor for the government's Asset Monetization Program to harness private capital and provide advice on the management of state-owned assets.

About IFC

IFC — a member of the World Bank Group — is the largest global development institution focused on the private sector in emerging markets. We work in more than 100 countries, using our capital, expertise, and influence to create markets and opportunities in developing countries. In fiscal year 2023, IFC committed a record \$43.7 billion to private companies and financial institutions in developing countries, leveraging the power of the private sector to end extreme poverty and boost shared prosperity as economies grapple with the impacts of global compounding crises. For more information, [visit www.ifc.org](http://www.ifc.org).

Stay Connected with IFC on [social media](#).

مؤسسة التمويل الدولية تضخ استثمارات بقيمة 150 مليون دولار وتفتح الباب أمام التمويل بالعملات المحلية لدعم نمو القطاع الخاص في مصر وأفريقيا

القاهرة، مصر، 14 مايو 2024 - أعلنت مؤسسة التمويل الدولية اليوم عن استثمارات بقيمة 150 مليون دولار لأربعة مشروعات استثمارية واستشارية دعماً للتنمية الاقتصادية في مصر وأفريقيا وذلك في قطاعات رئيسية من بينها الرعاية الصحية والتجارة والتمويل. وتشمل المشروعات التي تستهدف دعم مؤسسات الأعمال الصغيرة والشركات متوسطة الحجم:

- برنامج استشاري مع الهيئة العامة للتأمين الصحي الشامل في مصر لوضع إطار تعاقدي بين الحكومة وتقديم خدمات الرعاية الصحية وشركات التأمين المحلية لتوسيع نطاق تغطية الرعاية الصحية الشاملة للمصريين، وتحسين جودة الرعاية، وزيادة استثمارات القطاع الخاص في مصر.
- اتفاقية مقايضة بالعملة المحلية مع بنك مصر لتوسيع قدرة المؤسسة على دعم الشركات المصرية التي تحقق إيرادات بالجنيه المصري وتعاني من قيود على العملات الأجنبية. يعتبر التمويل بالعملة المحلية أولوية رئيسية لمؤسسة التمويل الدولية، حيث يسمح لها بزيادة برامج الاستثمار الخاص بها في مصر وتمويل مشاريع في قطاعات اقتصادية حيوية.
- استثمار 100 مليون دولار في بنك القاهرة، يتضمن قرض بقيمة 50 مليون دولار لزيادة توفير التمويل للمشروعات متناهية الصغر والصغيرة والمتوسطة في القطاع الخاص، حيث تم توجيه نصف هذا المبلغ لمؤسسات الأعمال والمشروعات المملوكة لنساء، بالإضافة إلى تسهيل لتمويل التجارة بقيمة 50 مليون دولار لدعم الصادرات والواردات المصرية، باعتبار بنك القاهرة شريك الإصدار في إطار برنامج تمويل التجارة العالمية التابع لمؤسسة التمويل الدولية.
- استثمار مباشر يصل إلى 30 مليون دولار، إلى جانب محفظة استثمار مشترك بقيمة 20 مليون دولار في صندوق SPE III، وهو صندوق للاستثمار المباشر تديره شركة إس بي إيه كابيتال لإدارة صناديق الاستثمار المباشر، دعماً للشركات المتوسطة في مصر وشمال أفريقيا ومنطقة أفريقيا جنوب الصحراء. ويُخصص 25% من رأس المال المستثمر للصندوق على الأقل للشركات والمشروعات التي تمتلكها أو تقدّمها نساء. وسيساعد الصندوق على تحفيز خلق فرص العمل، وزيادة إنتاجية الأسواق، ودعم رواد الأعمال في المنطقة.

وتم التوقيع على المشروعات الأربع أثناء زيارة سيرجييو بيمينتا نائب رئيس مؤسسة التمويل الدولية لشئون أفريقيا لمصر وعلى هامش يوم مؤسسة التمويل الدولية في مصر، وهو منتدى مخصص لمناقشة فرص التنمية الاقتصادية وتحدياتها في مصر، ودور المؤسسة والقطاع الخاص في مساعدة مصر على تحقيق أهدافها المرتبطة بالتنمية والحد من الفقر وخلق فرص العمل.

وقال سيرجييو بيمينتا، نائب رئيس مؤسسة التمويل الدولية لأفريقيا، "إن يوم مؤسسة التمويل الدولية واستثماراتها في القطاعات الرئيسية في مصر دليل على التزامنا المستمر بدعم الأهداف الإنمائية في البلاد. على مدار ما يقرب من 50 عاماً، عملت مؤسسة التمويل الدولية على تعزيز تنمية القطاع الخاص - خاصة في ظل التحديات الاقتصادية وعدم استقرار الأوضاع الإقليمية، وتحطّط المؤسسة لتقديم المزيد حيث يساهم القطاع الخاص في دعم تحقيق إمكانات مصر الاقتصادية الكاملة، وخلق فرص العمل ورفع مستوى المعيشة".

ومن جانبها صرحت الدكتورة رانيا المشاط، وزيرة التعاون الدولي ومحافظ مصر لدى مجموعة البنك الدولي «نجحت شراكتنا الوثيقة مع مؤسسة التمويل الدولية IFC، في إتاحة تمويلات ميسرة واستثمارات بـ نحو 9 مليارات دولار للقطاع الخاص، إلى جانب 34 مليون دولار محفظة خدمات استشارية في قطاعات متعددة، منذ بدء عملها في مصر، لتصبح مصر واحدة من أكبر دول العمليات للمؤسسة؛ ورغم التحديات الاقتصادية إقليمياً ودولياً على مدار السنوات الماضية إلا أن القطاع الخاص المصري كان جانباً بشكل كبير حيث تم استثمار نحو 2.5 مليار دولار في الفترة من 2020-2023، وننطلي إلى مزيد من الاستثمارات خلال الفترة المقبلة بواقع مليار دولار سنوياً تحت مظلة إطار الشراكة الاستراتيجية مع البنك الدولي للفترة من 2023-2027». وأضافت وزيرة التعاون الدولي، أننا نجتمع اليوم لنؤكد معاً على التزامنا بدعم ومساندة القطاع الخاص ليقود جهود التنمية، ونبني على ما تحقق من خلال اتفاقيتين جديدتين مع بنك القاهرة والهيئة العامة للتأمين الصحي الشامل.

وصرح الدكتور محمد معطي، وزير المالية، تعليقاً على البرنامج الاستشاري مع الهيئة العامة للتأمين الصحي الشامل في مصر، "إن التعاون مع مؤسسة التمويل الدولية يسهم في تحقيق مستهدفات نظام التأمين الصحي الشامل بتوسيع نطاق الخدمة الصحية لجميع المواطنين بكل كفاءة من خلال مشاركة قوية مع القطاع الخاص".

ومن جانبها صرحت حسن عبد الله، محافظ البنك المركزي المصري، "أن مؤسسة التمويل الدولية تدرك أهمية الدور المحوري للقطاع المالي المصري، ببرنامجيه الاستثماري والاستشاري المتتنوع الذي تضاعف في العام الماضي، حيث أدت مجموعة الأدوات المالية التي تم نشرها - بدءاً من الديون إلى الأسهم ومقاييس القيمة المحلية وما إلى ذلك - إلى تأثير ملحوظ على قدرة القطاع على الصمود".

ومنذ بداية عملها في مصر في 1975، قامت المؤسسة باستثمار وتبنته نحو 9 مليارات دولار في مشروعات استثمارية، ويتركز دعم المؤسسة لقطاع الخاص على في القطاعات الرئيسية مثل التكنولوجيا المالية، وتمويل العمل المناخي، والصناعات التحويلية، ومشروعات البنية التحتية، والطاقة المتجددة، والرعاية الصحية، والمساواة بين الجنسين، وغيرها من القطاعات الأخرى.

وفي العام الماضي، تم تكليف مؤسسة التمويل الدولية بالعمل كمستشار إستراتيجي لبرنامج الطروحات بغرض الاستفادة من رأس المال الخاص وتقديم المشورة بشأن إدارة الأصول المملوكة للدولة.

نبذة عن مؤسسة التمويل الدولية

مؤسسة التمويل الدولية (IFC)، أحد أعضاء مجموعة البنك الدولي، هي أكبر مؤسسة إقليمية عالمية يتراوح عملها على القطاع الخاص في بلدان الأسواق الصاعدة. وتعمل المؤسسة في أكثر من 100 بلد في أنحاء العالم، حيث تستخدم رؤوس أموالها وخبراتها ونفوذها لتهيئة الأسواق وإيجاد الفرص في البلدان النامية. وفي السنة المالية 2023، ارتبطت المؤسسة بتقديم مستوى قياسي من التمويل بلغ 43.7 مليار دولار إلى شركات ومؤسسات مالية خاصة في البلدان النامية، مُعولة على قوة القطاع الخاص في القضاء على الفقر وتعزيز الرخاء المشترك، في وقت تتصارع فيه اقتصادات هذه البلدان تداعيات الأزمات العالمية المتباينة. للمزيد من المعلومات، يُرجى زيارة الموقع: [visit www.ifc.org](http://www.ifc.org)

تابعونا أنشطة المؤسسة على [وسائل التواصل الاجتماعي](#).